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15. december 2022 

 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsordenen for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut. 

 

Spørgsmål til Naalakkersuisut:  

 

1. Hvordan vil Naalakkersuisut i praksis sikre, at kræftpatienter herhjemme får de samme 

behandlingsmuligheder som kræftpatienter i Danmark? 

a. Indgår eksperimentel behandling i disse behandlingsmuligheder? 

b. Hvem skal afgøre hvilke behandlingsmuligheder de grønlandske kræftpatienter skal 

tilbydes? 

 

2. Hvad er årsagen til, at Naalakkersuisut har valgt, at tilbuddet om udvidet behandling skal foregå 

udenom Visitationsnævnet? 

a. Hvordan vil Naalakkersuisut i den forbindelse sikre ligheden i retten til behandling, når 

tilbuddet om behandling tilsyneladende skal baseres på skøn fra individuelle læger? 

 

3. Tidligere indeholdt Finansloven en særskilt hovedkonto (34.11.06) til eksperimentel behandling. 

Er det korrekt forstået, at denne hovedkonto er lagt ind under hovedkonto 34.11.01, 

Patientbehandling i udlandet, somatisk? 

a. Hvor mange penge er der brugt fra denne hovedkonto til eksperimentel behandling de 

sidste fem år? 

b. Hvordan adskiller de nye muligheder for kræftbehandling sig fra de muligheder, der hører 

under hovedkonto 34.11.01? 

 

4. Forventer Naalakkersuisut, at det bliver nødvendigt at ansætte flere læger og sygeplejersker 

herhjemme som følge af, at behandlingsmulighederne på kræftområdet bliver udvidet? 

a. I så fald; hvilke specialer skal disse læger og sygeplejersker besidde? 

i. Hvordan vil Naalakkersuisut sikre rekrutteringen? 

 

5. Forventer Naalakkersuisut, at de grønlandske kræftpatienter skal behandles andre steder end 

Rigshospitalet såfremt det bliver besluttet, at de skal modtage behandling i Danmark? 

a. I så fald; hvor forventer Naalakkersuisut, at patienterne skal bo? 

 

6. Har Naalakkersuisut været i kontakt med de danske myndigheder med henblik på at undersøge 

hvor lang ventetid der er på de behandlinger, der tilbydes i Danmark, og som altså fremover også 

skal tilbydes kræftpatienter herhjemme? 

 

7. Kan Naalakkersuisut oplyse andet af interesse for emnet? 

(Medlem af Inatsisartut Anna Wangenheim, Demokraterne) 

 

Begrundelse 



   
 

Side 2 

 

Demokraatit finder det på sin plads, at kræftpatienter herhjemme nu tilsyneladende får de samme 

muligheder for behandling som kræftpatienter i Danmark. Jeg har dog svært ved at gennemskue, hvordan 

Naalakkersuisut vil gennemføre tiltaget i praksis og hvordan man vil sikre ligheden i sundhedssystemet. 

 

Det må jo ikke blive sådan, at behandlingen kommer til at afhænge af, hvilken læge man tilfældigvis får 

tildelt. Førhen har det jo været sådan, at det var Visitationsnævnet, der afgjorde, hvem der kunne få 

behandling, hvilket alt andet lige betød, at der var lige muligheder for alle kræftpatienter. 

 

Derudover synes jeg, at det er svært at gennemskue om der reelt er tale om nye muligheder eller om 

mulighederne hele tiden har været der, men at det bare er beslutningskompetencen, der er flyttet. 

 

Det er baggrunden for mine spørgsmål, som jeg ønsker besvaret inden for en frist på ti arbejdsdage. 


